
اقتصادی 6

رئیس کمیسیون عمران مجلس:

اسکله »بندر پهل« از استانداردهای لازم 
برخوردار نیست

گروه اقتصادی - رئیس کمیســیون عمران مجلس شورای اسلامی گفت: 
اسکله »بندر پهل« از استانداردهای لازم برخوردار نیست و باید ساماندهی شود. 
محمدرضا رضایی در حاشیه بازدید از اسکله بندرپهل شهرستان بندرخمیر، اظهار 
کرد: اسکله بندر پهل از استانداردهای لازم برخوردار نیست و باید ساماندهی شود. 
وی با اشاره به به رفت و آمد زیاد خودروها در این اسکله، تصریح کرد: باید متولی 
مشــخصی برای اسکله بندرپهل تعریف شود تا به سرعت نسبت به رفع دغدغه 
مردم تلاش شود. رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی گفت: بین منطقه 
آزاد قشم و سازمان بنادر درخصوص این اسکله بلاتکلیفی وجود دارد که باید در 
نشستی این موضوع بررسی شود. هزار و ۶۰۰ درصد بیشتر از ظرفیت استاندارد 
اسکله »بندر پهل«، خودرو تخلیه و بارگیری می شود میرهاشم خواستار فرماندار 
شهرستان بندرخمیر نیز گفت: اسکله بندرپهل ظرفیت تخلیه و بارگیری این حجم 
از خودروهایی که در حال انجام عملیات هستند را ندارد. وی عنوان کرد: پیش بینی 
اسکله فعلی بندرپهل در زمان ساخت آن، برای حدود ۱۵۰ خودرو بود، اما اکنون 

روزانه بین دو تا ۳ هزار خودرو در این اسکله رفت و آمد می کنند.
فرماندار شهرســتان بندرخمیر با بیان اینکه قبل از شیوع کرونا در برخی از 
روزها شــمار آن به ۲۴ هزار خودرو هم رســیده است، اظهار کرد: لایروبی، ایمن 
سازی و ایجاد فضایی دیگر برای تخلیه و بارگیری خودروها در این اسکله ضروری 
است. خواستار، به تکمیل باند دوم مسیر خمیر - بندرعباس اشاره کرد و گفت: 
با توجه به پیشرفت بیش از ۸۰ درصدی این طرح، باید هرچه سریع تر نسبت به 
اتمام پروزه اقدام شود. وی تصریح کرد: سرعت بخشیدن در تکمیل مرحله دوم 
مجتمع بندری خمیر و واگذاری آن به بخش خصوصی، ایجاد پسکرانه و استقرار 
واحدهای ادارای برای بهره برداری و فعالیت در حوزه بندری این مجتمع از دیگر 

اقداماتی است که به توسعه شهرستان کمک خواهد کرد.

گــروه اقتصادی - وزیــر راه و 
شهرسازی گفت: اکنون همه شهرداران 
کشــور موظفند حداکثر ظرف یک ماه  
پس از درخواســت، پروانه ســاخت 
مسکن را صادر کنند و این نشان می دهد 
در طرح نهضت ملی مسکن بروکراسی 
در حال کاهش اســت. این بروکراسی 
باید در حوزه بانکی نیز کاهش پیدا کند.
»رستم قاسمی« در دومین همایش 
سراسری مدیران ارشد بانک مسکن در 
سال ۱۴۰۰ با اشاره به اینکه مسوولیت 
وزارت راه و شهرســازی دو موضوع 
کلی شهرسازی و حمل ونقل را شامل 
می شود، گفت: همه شقوق حمل ونقل 
یعنی حمل ونقل دریایی، هوایی، زمینی 
و ریلی بســیار مهم هستند. در بسیاری 
از کشــورها بالای ۲۰ درصد از تولید 
ناخالص داخلی را حمل ونقل تشکیل 
می دهد. این سهم در کشور ما به خاطر 
ژئوپلتیک خاص، یعنی وجود دریا در 
شــمال و جنوب، تنوع همســایگان و 
وجــود کریدورهای مختلف ترانزیتی 

حتما می تواند بیش از این مقدار باشد.
وی با اشاره به اینکه اکنون تحریم 
واقعیت جــاری در حوزه حمل ونقل 
است و بخشی از مشکل این حوزه به این 
مساله بر می گردد، افزود: بخش دیگری 
از این مشکل نیز به این خاطر است که 
نتوانسته ایم پیوستگی کاملی بین دریا، 
ریل و حمل ونقل با همســایگان ایجاد 

کنیم که این پیوستگی باید اتفاق بیفتد.
وی گفــت: امــروز نمی توانیم با 
بودجه دولتــی آزادراه، ریــل و بنادر 
بزرگ بسازیم و باید زمینه را تغییر دهیم 
و این کار شدنی است. در قانون بودجه 
۱۴۰۱ به جای درخواســت از دولت، 
درخواســت های دیگــری در قانون 
پیش بینی شــده است که از آن محل ها 

مشکل حمل ونقل حل شود. 
تحریــم  داد:  ادامــه  قاســمی 

ســختی های خــود را دارد، اما باید دو 
مقوله را در مورد تحریم ها مد نظر قرار 
داد. یکــی اقدامی موقتی تحت عنوان 
مقابله با تحریم و دیگری  اقدامی دائمی 
تحت عنوان بی اثر کردن تحریم ها است. 
هنگامی که تحریم هــای جهانی علیه 
ایران وضع می شد، اوباما اعلام کرد که 
تحریم های فلج کننده ای را علیه ایران به 
اجرا گذاشتیم. اما وی پیش از تصویب 
توافق هسته ای در کنگره آمریکا گفت 
که تحریم ها دیگر تاثیری بر ایران ندارد 
و این نشان دهنده بی اثر شدن تحریم ها 

است.
تقویت روابط با همسایگان 

در دولت سیزدهم
وی تصریح کــرد: البته این به آن 
معنی نیست که بخواهیم ارتباط خود را 
با جهان قطع کنیم. سیاست دولت این 
اســت و بارها نیز اعلام شده که باید با 
همه دنیا به جز رژیم صهیونیستی ارتباط 
داشته باشیم و این ارتباط باید به خصوص 
با همسایگان گسترده تر شود. به عنوان 
مثال، بیش از دو ســال بود که ارتباطات 
ایران با ترکمنستان بسیار کمرنگ شده 
بود، اما هفته پیش با برگزاری کمیسیون 
مشترک همکارهای اقتصادی دو کشور 
توافقات بســیار خوبی به خصوص در 
حــوزه حمل ونقل حاصل شــد که به 

زودی اجرایی می شود.
وزیر راه و شهرسازی به موضوع 
»مسکن« پرداخت و با بیان اینکه قانون 
جهش تولید مســکن و سیاست های 
دولت دو عاملی اســت که گســترش 
تولید مسکن در کشور را الزامی می کند، 
گفت: امروز در تهران بیش از ۶۵ درصد 
هزینه ســبد خانوار را مسکن تشکیل 
می دهد و در استان ها و شهرستان ها نیز 
بخش قابل توجهی از این ســبد هزینه 

مسکن است.
قاســمی گفت: آرزوی خانه دار 

شدن با شرایط موجود برای دهک های 
پایین بیش از ۲۰۰ سال طول می کشد. 
بنابراین هم سیاســت های دولت و هم 
قانون جهــش تولید ما را موظف کرده 
که در چهار ســال چهار میلیون مسکن 

بسازیم.
قاســمی با بیان اینکه مقوله های 
متفاوتی در قیمت مســکن تاثیرگذار 
اســت، افزود: امروزه زمین، بین ۴۰ تا 
۶۰ درصد از هزینه ســاخت مسکن را 
تشــکیل می دهد، امــا در نهضت ملی 
مســکن زمین برای اقشــار کم درآمد 

مجانی تامین شده است.
وی گفت: بر اســاس اطلاعاتی 
کــه از ســازمان ملی زمین و مســکن 
دریافت شــده، در بیــش از یک هزار 
شــهر زمین هایی که برای این کار لازم 
است پیش بینی شده است. این زمین ها 
یا درون شهر است و نیاز به تغییر کاربری 
دارد که وزارت راه و شهرســازی برای 
تغییر کاربری اقدام می کند، یا بیرون شهر 
اســت و نیاز به الحاق به شــهر دارد که 
در شورای عالی معماری و شهرسازی 
به شــهر الحاق می شــود و یا اینکه در 
شــهرهای جدید موجود است که در 

دست مطالعه و طراحی هستند.
وی با اشــاره به اینکه تامین منابع 
مالی و تســهیلات به عنــوان دومین 
ویژگــی نهضت ملی مســکن مطرح 
است، ادامه داد: بر اساس قانون جهش 
تولید مسکن، ۳۶۰ هزار میلیارد تومان در 
ســال که معادل ۲۰ درصد از تسهیلات 
هر بانک است، به وام مسکن اختصاص 
خواهد یافت. این قانون پایدار است و 

این رقم هر سال به تناسب تورم افزایش 
پیدا می کند.

قاســمی گفت: هر بانکی که این 
قانــون را انجام ندهد نیــز ۲۰ درصد 
در قالب مالیات جریمه می شــود. روز 
گذشــته در جلسه شورای پول و اعتبار 
رقــم وام بــرای هر واحد مســکونی 

تصویب و ابلاغ شد.
وی ادامــه داد: در این قانون یک 
امتیــاز ویژه تاریخی بــه وزارت راه و 
شهرسازی تحت عنوان ایجاد »صندوق 
ملی مسکن« داده شده است. درآمدهای 
وزارت راه و شهرسازی از هر ناحیه ای 
بــه ویژه فروش املاک و مســتغلات، 
بازگشــت کل اقساط مســکن مهر، 
حمایت های دولت که در سال به عنوان 
کمک های بلاعوض ســاخت مسکن 
ارائه می شــود و درآمدهــای دیگر در 
این صندوق تجمیع خواهد شــد که از 
این محل ســود مصوب ۱۸ درصدی 
تسهیلات را برای اقشار محروم کاهش 
خواهیــم داد. همچنین برخی هزینه ها 
مانند هزینه های پروانه ساخت و نظام 
مهندســی نیز از محل ایــن صندوق 

پرداخت خواهد شد.
این عضو کابینه ســیزدهم سپس 
به مساله ساخت اشــاره کرد و گفت: 
در کشــور ما مواد و مصالح کم نیست. 
احداث ســالانه یک میلیون مسکن به 
ســالانه ۲۰ میلیون تن سیمان نیاز دارد، 
این در حالی اســت که ظرفیت تولید 
ســیمان در کشور ســالانه حدود ۷۰ 
میلیون تن اســت و باقی مصالح مانند 
فولاد نیز همیــن وضعیت را دارند. در 

توافقی که بــا وزارت صمت در حال 
تنظیم است بنا داریم امکان نوعی پیش 
خریــد در قالب کار اعتبــاری را برای 
سازندگان فراهم کنیم که سقف قیمت 

تمام شده ثابت بماند.
قاســمی با بیان اینکــه مذاکره با 
برخی کشورهای خارجی برای واردات 
تکنولوژی صنعتی سازی ساختمان در 
حال انجام اســت، افــزود: باید به فکر 
کســب دانش فنی و نوین باشــیم. به 
دنبال این هســتیم که در کنار ساخت ۴ 
میلیون مسکن مساله ضعف تکنولوژی 
صنعتی سازی ساختمان را نیز برطرف 
کنیم. این به آن معنی نیست که خارجی 
ها در کشــور مسکن خواهند ساخت. 
تنها مشــکل ما فناوری اســت و این 
فناوری باید وارد شود. اما در این طرح 
از مصالح، نیــروی کار  و متخصصان 

ایرانی استفاده خواهد شد.
وزیــر راه و شهرســازی با بیان 
اینکه مسکن می تواند پیشران اشتغال و 
اقتصاد کشــور باشد، گفت: ۷۰ درصد 
از تســهیلاتی که به ســاخت مسکن 
اختصــاص پیدا می کند، در واقع برای 
صنعت است. چراکه ۷۰ درصد از هزینه 
ســاخت مســکن برای مواد و مصالح 
اســت. بنابراین تسهیلات اختصاص 
یافته به مســکن در واقع صنعت را نیز 
فعال می کند. اکنون که پروژه در برخی 
شهرها آغاز شده، فعالیت کارخانه ها نیز 

افزایش پیدا کرده است.
وی ادامــه داد: پیش از آغاز پروژه 
مســکن مهر، کشــور فولاد و سیمان 
وارد می کــرد، اما امروز در کاشــی و 

ســرامیک چهارمیــن تولیدکننده دنیا 
هســتیم. این ظرفیت ها وجــود دارد 
اما اکنون تعطیل اســت و نهضت ملی 
مســکن می تواند آن ها را دوباره فعال 
کند. این طرح نشــاطی را برای صنعت 
و امیدی را برای خانه دار شــدن مردم به 
ارمغان خواهد آورد.  قاسمی با اشاره به 
اهمیت بانک مســکن در طرحِ نهضت 
ملی مســکن گفت: حرکت و جهش 
در تولید واحدهای مســکونی با کمک 
بانک مسکن که تجربه طولانی در حوزه 

مسکن دارد، شدنی است.
وزیرراه و شهرسازی گفت: بانک 
مسکن می تواند بازوی اصلی و پیشران 
نهضت ملی مسکن باشد. خواهش من 
این است که همه به هم کمک کنیم که 

این کار به خوبی انجام شود. باید.
قاســمی تاکید کرد: در این طرح 
باید بوروکراســی های بانکی کاهش 
پیدا کند. اکنون همه شــهرداران کشور 
موظفنــد نهایتا ظرف یــک ماه  پس از 
درخواســت، پروانه ساخت مسکن را 
صادر کنند و این نشــان می دهد در این 
طرح بوروکراسی در حال کاهش است. 
این بوروکراسی باید در حوزه بانکی نیز 
کاهش پیدا کند و بانک مسکن می تواند 
در این زمینه پیشــتاز و الگوی ســایر 

بانک ها باشد.

وزیر راه و شهرسازی خواستار شد:

کاهش بروکراسی اداری و بانکی برای اجرای
 »طرح نهضت ملی مسکن«

گــروه اقتصادی - آب و هوای 
بندرعبــاس و رطوبــت بــالای این 
شهرستان نسبت به سایر شهرستان ها 
باعث فرســودگی زودتر دستگاه های 
نانوایی و بی کیفیتی نان می شــود. این 
مشکلات در حالی است که نگه داشتن 
ثابت قیمت نان  فشار زیادی بر هزینه 
هــای فعالان این بخش در بندرعباس 
آورده اســت. اکنون در همه شهرستان 
های هرمزگان  به جز  بندرعباس نرخ 
های جدید نان اعلام شــده است. اما  
نانواداران بندرعباسی یا رو به تعطیلی 
نانوایی ها رفته اند و یا کارشــان را رها 

کرده اند.
فرســودگی دســتگاه های 

پخت نان در هرمزگان
عمر مفید دســتگاه های نانوایی 
در هرمــزگان به علت شــرجی بالا 
۵ تا ۱۰ ســال است. این در حالیست 
که پنجاه درصد  دستگاه های نانوایان 
بندرعباســی عمر بالای بیســت سال 

دارند.
در زمانی که دســتگاه های یک 
نانوا فرســوده می شود در مرحله اول 
یک نانوا باید بــه فکر تعویض کردن 
دســتگاه باشد که متاســفانه در طی 
ســال های اخیر قیمت دســتگا های 
پخت نان افزایش چشــمگیری داشته 
که دســت نانوا را از خرید این دستگاه 
محروم کرده است. برای نمونه قیمت 
یک دســتگاه پخت نان از ۳۰ میلیون 
تومان بــه ۲۰۰ میلیون تومان افزایش 
یافته است. در این شرایط نانوا مجبور 
است که با همین دستگاه های فرسوده 
به کار خود ادامه بدهد که  نتیجه آن بی 

کیفیتی نان  است .
ســهمیه آرد انحصاری در 

بندرعباس
نانوایان بندرعباسی نه تنها از نبود 
دستگاه های جدید رنج می برند بلکه 
انحصاری بودن سهمیه آرد نیز دردشان 
را دو چندان و هزینه هایشــان را چند 

برابر کرده است.
ســهمیه آرد اســتان هرمزگان 
انحصاری می باشد که از این رو نانوایان، 
آردشــان را تنها از کار خانه های که در 
سطح این استان فعال هستند  می توانند 
خریداری کنند در حالی که در ســایر 

شهرســتان های کشور خرید آرد  آزاد 
است  و نانواداران می توانند از هر جایی 

سفارش خرید آرد با کیفیت دهند.
علی محمدی از نانوایان فانتزی پز 
بندرعباس درباره  انحصاری بودن آرد  
در این شهرستان می گوید: ما مجبور به 
خرید آرد از کارخانه های استان هستیم 
در حالیکه در  سال های گذشته سهمیه 
استان باز بوده و نانوایان می تواستند از 
ســایر شهرستان ها  نیز آرد مرغوبتری 

خریداری کنند.
از سوی دیگر سهمیه آرد نانوایی 
ها  نیز در سال گذشته کم شده است و 
بسیاری از نانوایان مخصوصا در روستا 

و شهر را دوچار مشکل کرده است.
یکــی از نانوایان کــه در بخش 
شــمیل فعالیت دارد می گوید: در هر 
مــاه با کمبود آرد روبه رو هســت و با 
توجه بــه مراجعه مکرر به فرمانداری 
هنوز ســهمیه شــان باز نشده است و 
همچنان با کمبود آرد مواجه هســتند. 
کمبود ســهمیه باعث شده تا نانوایان 
چند روز آخر هر ماه مجبور به تعطیلی 
نانوایی و یا تهیه آرد از بازار آزاد باشند 
که برای یک نانــوا با این درآمد کم و 

تورم  مشکل زاست.
از آنجایــی کــه در بخش های 
روســتایی جمعیت شــناوری ساکن 
هســتند و مخصوصــا در فصــل 
کشــاورزی از این رو نانوایانی که در 
روســتا ها فعالیت می کننــد در ماه با 

کمبود آرد مواجه  هستند.
و  اولیــه  مــواد  گرانــی 

دستگاه های صنف نانوایان
شهرستان بندرعباس با توجه به 
اینکه شهری مهاجرپذیر است در این 
شهرســتان نانوایان همیشه با مشکل 
کارگر ماهر مواجه هســتند از آنجایی 
که بیشتر کارگر ها از شهر های همجوار 
بندر عباس هستند. در فواصل مختلف 
مخصوصا فصل کشــاورزی و گرما 
نانوایان با کمبود کارگر روبرو هستند.

نبــود کارگر ماهر یــا بالا بودن 
دســتمزد کارگران طی چند ماه اخیر 
بیشــتر نانوایان را با مشــکل روبه رو 
کرده اســت. یکی به خاطر هزینه های 
بالای نانوایــی و درآمد کم نانوا، نانوا 
قادر نیست از کارگر ماهر استفاده کنند 

و در این صــورت از کارگر های  غیر 
حرفه ای استفاده می کنند. از این رو بالا 
بودن دستمزد شاطر و درآمد کم، نانوا 
قادر به اســتخدام شاطر ماهر نبوده و 
از کارگران کم ماهر اســتفاده می شود 
که خود در کیفیت و کمیت نان بسیار 

تاثیرگذار است.
به خاطر هزینه های بالای نانوایی 
و درآمد کم نانوا، نانوا قادر نیســت از 
کارگر ماهر اســتفاده کننــد و در این 

صورت از کارگرهای غیر حرفه ای  با 
حقوق پایین تر استفاده می کنند. بعضا 
در نانوایی حقوق شــاطر از همه بالاتر 
است ولی با این حال در بندرعباس با  

کمبود شاطر روبه رو هستند.

نبودن نیروی مــورد نظر  باعث 
شده تا نانوایان بندرعباس به این فکر 
بیفتند تا  شاطر های برقی را جایگزین 
نیروی انســانی کنند که این خود نیز با 
توجه به گرانی دستگا های مورد نظر و 
نبود سرمایه اولیه نانوایان را با مشکل 
مواجه کرده اســت. در واقع همه این 
زیان های وارد شــده به نانوایان که با 
آن روبه رو هســتند تعلل در نرخ دهی 
بــه موقع نان اســت. احترامی رئیس 

اتحادیه نانوایان بندرعباس می گوید: 
خمیرمایه و پلاســیک و ســایر اقلام 
مورد نیاز نانوایان، افزایش ۱۰۰ برابری 
در یکسال گذشته داشته است در حالی 
که نــرخ نان هنوز به قیمت خود باقی 

مانده است. یکی دیگر از چالش های 
نانوایان بندرعباس جریمه بابت تمام 
شــدن اعتبار کارت بهداشــت است 
که از نظر حقوقــی غیر قانونی و یک 
چیزمن درآوردی اســت که  از سوی 
شــرکت هایی که در وزارت بهداشت 
فعالیت دارند برای جیب نانوایان نقشه 
می کشند. گران بودن دستگاه ها باعث 
شــده تا نوسازی به تاخیر بیفتند. برای 
نمونه بیــش از ۵۰ درصد نانوایی های 

بندرعباس فرسوده هستند.
بــه گفته علی محمــدی یکی از 
نانوایان که در نمایشگاه آرد و نان  تهران 
در چند روز پیش شــرکت کرده بود از 
قیمت سرسام آور قیمت دستگاه های 

نانوایی گله کرده بود. باتوجه به پایین 
بودن قیمت نان در حال حاضر نانوایان 
قادر به خریداری دستگاه های جدید و 
یا تعویض آن ها نیســتند و در صورت 
افزایش قیمت نان و روند بهبود نانوا از 
شرایط فعلی شــاید بتواند به صورت 
اقساطی دستگاه های مورد نظر خود را 

تعویض کنند.
خمیر مایه از دیگر مواد ضروری 
در صنف نانوایان اســت. اکنون خمیر 
مایه به علت گرانی حذف شده و نانوا 
نمی تواند ازخمیر مایه اســتفاده کنند. 
افزایــش ضایعات نان بــه دلیل عدم 
مصرف مخمر اســت کــه این روز ها 
در بازار افزایش  ۱۰۰ درصدی داشــته 
که دســت نانوا از خرید آن کوتاه شده 

است.
قیمت پلاســتیک هم جای خود 
دارد. اکنون هزینه یک کیسه پلاستیک  
۲۵ کیلویی  ســه برابر شــده  و  به یک 
میلیون تومان رسیده است و یک نانوا 
در ماه حدود ســه کیسه در ماه هزینه 
پلاستیک دارد؛ و این خود یک هزینه 
گزافی بر روی دوش نانوا می باشد که 
امیدوریم مسئولان ذیربط جایگزینی 
برای پلاســتیک در نظر بگیرند و یا از 
شرکت های تولیدی پلاستیک  سهمیه 
ای با نرخ کمتری برای نانوایان در نظر 

گرفته شود.
چــرا هزینه هــای جاری و 
پرسنلی نان گران می شود، ولی 

نرخ نان ثابت است؟
۱- هزینه آب
۲- هزینه برق
۳- هزینه گاز

۴- هزینه دستمزد پرسنل
۵- هزینه عیدی و سنوات پرسنل

۶- هزینه بیمه و دارایی پرسنل
۷- هزینه اجاره نانوایی

۸- هزینــه افزودنی های نانوایی 
)مخمر و نمک(

۹- هزینــه ملزومــات مصرفی 
)صابون - مایع دستشویی - روپوش(

۱۰- هزینــه تجهیزات مصرفی 
)تنور - قدح - خمیرگیر – ملزومات 

مصرفی سطل وکاردک و...(
۱۱- هزینه تعمیرات و نگهداری 

وسایل کار

۱۲- هزینه صبحانه - چایی - قند  
کارکنان

این هــا ۷۰ درصــد نــرخ یک 
قــرص نان را تشــکیل می دهند، ولی 
دیده نمی شــوند، اما نرخ آرد که تنها 
۳۰ درصد قیمت یک نان را تشــکیل 

می دهد همه جا بزرگنمایی می شود.
توجه کنیم که اگر نرخ آرد )٪۳۰( 
ثابت اســت نرخ ۱۲ فاکتور )۷۰٪( از 
هزینه های جاری و پرسنل یک نانوایی 
متغیر اســت و نباید بــه بهانه دفاع از 
حقوق مصرف کننده حق تولید کننده 
را له کنیم که از کار و تولید و کارآفرینی 

خود پشیمان شود.
صنف  کارشناسان  نظرات 

نانوایان در خصوص قیمت نان
طبق نظرات محمد رضا خواجه 
پژوهشــگر صنعــت نــان و مدرس 
نانوایان در سازمان فنی حرفه ای کشور  
برای حــذف ضایعات نان چند پیش 

نیاز ضروری است که عبارتند از:
۱- توزیع آرد بالانس۲- استخدام 
کارگر ماهر ۳– استفاده از مخمر ۴–به 
روزرسانی دانش علمی و مهارت فنی 
نانوایان با آموزش ۵- داشتن میز توری 
برای ســرد کردن و دسته کردن نان – 
۶- تعیین نرخ نان براساس قیمت تمام 
شده سالیانه ۷- افزایش زمان پخت ۸- 
افزایــش زمان خواب خمیر ۹- پرهیز 
از نازک ســازی زیاد نان ۱۰- خرید و 
نگهداری درست نان توسط مردم ۱۱- 
تعلل در نرخ دهی به موقع باعث زیان 
ده شــدن نانوایی - ناتوانی در خرید 
قدح ، مخمر و اســتخدام کارگر ماهر 

می شود.
مدیرعامل انجمن تغذیه ســالم 
غلات کامل  هم می گوید:شاید مردم 
یا استاندار بگویند مگر آرد گران شده 
کــه نان را گران کنیــم؟ اولا نان گران 
نمی شــود نرخش متناسب با افزایش 
هزینه های جاری وپرسنلی است دوما 
آرد تنها ۳۰درصد نرخ نان را تشــکیل 
می دهد که ثابت اســت ۷۰درصد نرخ 
نان متغیر است و طبق مصوبه مجلس 
صبح فروردین هرســال حدود ۳۰ تا 
۴۰ درصد افزایــش می یابد مثل آب، 
بــرق،گاز ، بیمــه، دســتمزد کارگر، 

افزودنی های نانوایی و اجاره.

طبق گفته رئیــس بانک مرکزی 
تــورم درپایان ســال ۹۱، ۴۰ درصد 
بوده اســت. یعنی اینکــه هزینه تولید 
یک نــان برای ســال ۹۲، ۴۰ درصد 
افزایش خواهد داشــت پس چرا نرخ 
نانش ثابت مانده است. اکنون در بیشتر 
شهر های کشــور نانوایان چندین بار 
نرخ جدید گرفته اند، ولی در اســتان 
هرهــزگان و شهرســتان بندرعباس 
مســئولان مربوطه از دادن نرخ نان به 
این نانوایان سرباز زده اند و این روز ها 
شاهد فروش نانوایی ها و کوچ نانوایان 
برای شغل های بدون سردسر و پر سود 

است.
آقای سهرابی که یکی از نانوایان 
بندرعباس  است که به شدت از دست 
مســئولان استان خسته شده و نانوایی 
خــود را واگذار کــرده، می گوید که 
نانوایی که نان ســفره مــردم را تهیه 
می کنند باید مورد حمایت مســئولین 
بهداشت و یا ســایر مسئولین ذیربط 
باشد ولی این مورد برعکس اتفاق می 
افتد و نهاد های مربوطه سعی در سنگ 
اندازی جلوی نانوایان دارند  و به حل 
کردن مشــکلات آن ها کمتر توجه می 

شود.
نانوایی یک شــغل با  پرزحمت  
در گرمای شــرجی بندرعباس، ولی با 
سود کم ودردسر های زیاد ی است. به 
همین دلیل شاید در طی چند سال آینده 
در بندرعباس شاهد نانوایان انگشت 
شماری باشــیم که توانسته اند که در 
این گرما و بد عهدی مســئولین استان 
طاقت بیاوند و به کار خود ادامه دهند.

رئیس پژوهشــکده غله کشور 
اعلام کرده  اســت مــردم هر چه نان 
نخورند ســالم ترند...! چــرا؟ چون 
بواســطه تصمیمات اشتباه ما کیفیت 
نان و امنیت غذایی جامعه آسیب دیده 
است و نباید همه کاسه کوزه ها سر نانوا 
شکسته شــود. وقتی مشتری نانش را 
داغ دسته کند باعث له شدگی وسفت 
شدگی نان و نهایتا دورریز آن می گردد 
که آمــار ضایعات را بالا می برد. وقتی 
نــرخ نان را به موقع ندهیم باعث زیان 
ده شدن نانوایی،  اخراج کارگران ، بروز 
بیکاری، بدهکاری و شیوع بزهکاری 

در جامعه می شویم.

یک بام و دو هوای حمایت از 
نانواداران هرمزگانی

نانواداران بندرعباسی در سایه تورم و نبود حمایت از سوی مسئولان رو به تعطیلی هستند.

نانوایــی یک شــغل با  پرزحمــت  در گرمای شــرجی بندرعباس، ولی با ســود 
کــم ودردســر های زیاد ی اســت. بــه همین دلیل شــاید در طی چند ســال آینده 
در بندرعباس شــاهد نانوایان انگشــت شــماری باشــیم که توانســته اند که در 
این گرما و بد عهدی مســئولین اســتان طاقــت بیاوند و به کار خــود ادامه دهند.

گروه اقتصادی - مدیرکل بنادر 
و دریانوردی هرمزگان گفت: از ابتدای 
سال تاکنون ۵ پروژه دریایی و بندری با 
مبلغی بالغ بر یک هزار و ۱۵۶ میلیارد 
ریــال در بنادر و دریانــوردی غرب 

هرمزگان در حال انجام است.
علــی اکبر صفایــی مدیرعامل 
سازمان بنادر و دریانوردی در بازدید 
میدانی از طرح و پروژه های توسعه ای 
در استان هرمزگان، به تشریح سیاست 
های کلان ســازمان بنادر پرداخت و 

تاکید کرد: پیشرفت و آبادانی کشور و 
منطقه در گروی پیشرفت صنایع است 
و دغدغه مشــترک همه مســوولان، 
آبادانی و رونق اقتصادی در کشــور 
اســت. معاون وزیر راه و شهرسازی 
خاطرنشــان کرد: با اســتفاده از تمام 
توان و پتانســیل های موجود در بنادر 
هرمزگان، در راســتای رونق بیشــتر 
اقتصــادی و اجتماعــی این منطقه و 
بهبود معیشت و زندگی ساحل نشینان 
این اســتان تلاش خواهیم کرد.علی 

رضا محمدی کرجــی ران مدیرکل 
بنادر و دریانوردی هرمزگان با تشریح 
اقدامات صورت گرفته و ارائه گزارش 
مبســوط از فعالیت بنادر غرب استان 
در زمینه صادرات، واردات، ترانزیت، 
تخلیــه و بارگیری و کابوتاژ کالاهای 
نفتی و غیر نفتی، اظهار کرد: از ابتدای 
سال تاکنون ۵ پروژه دریایی و بندری 
با مبلغی بالغ بر یک هزار و ۱۵۶ میلیارد 
ریــال در بنادر و دریانــوردی غرب 

هرمزگان در حال انجام است.

وی افــزود: تلاش خواهیم کرد 
با توسعه، بهسازی و تجهیز بندرلنگه، 
زمینــه رقابت پذیــری آن را افزایش 
دهیم؛ زیرا بندرلنگه، یکی از بندرهای 
بســیار فعال، پویا و بــا بهره وری بالا 
است که به رغم تحریم ها، توانسته با 
کمترین امکانات، بیشترین بهره وری 
را در زمینه تجارت دریایی داشته باشد.
دریانــوردی  و  بنــادر  اداره 
بندرلنگه به عنوان هسته مرکزی بنادر 
غرب هرمــزگان و پایتخت ترانزیت 

خودروی کشور با نظارت بر۱۰ بندر 
تجاری و مسافری از ابتدای محدوده 
شهرســتان بندرخمیر تا ابتدای حوزه 
اســتحفاظی استان بوشهر و پشتیبانی 

نیمی از جزایر کشــور، همچنین در 
برگیــری ۶۰۰ کیلومتر مرز دریایی از 
کانون های مهم مدیریت بر ســواحل 

کشور به شمار می آید.

اجرای ۵ پروژه توسعه ای دریایی و بندری در غرب هرمزگان؛

رقابت پذیری بندر لنگه ارتقاء می یابد
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